

## Country File

# LIECHTENSTEIN



Last updated: **December 2008**

<b>Region</b>	Europe
<b>Legal system</b>	Civil Law
<b>UNCAT Ratification/ Accession (a)/ Succession (d)</b>	2 November 1990
<b>Relevant Laws</b>	<ul style="list-style-type: none"><li>• Constitution of 1921 (Official Gazette No. 15, 24 October 1921)</li><li>• Penal Code of 1987 (Official Gazette No. 37, 22 October 1988)</li></ul>
<b>Relevant Articles</b>	<ul style="list-style-type: none"><li>• <b>Prohibition of Torture:</b> Article 10 of the Constitution</li><li>• <b>Definition of Torture:</b></li><li>• <b>Penalties:</b> Section 312 of the Penal Code</li><li>• <b>Others:</b><ol style="list-style-type: none"><li>1. <b>Defences:</b> Article 10 of the Constitution</li></ol></li></ul>
<b>Languages Available</b>	<ul style="list-style-type: none"><li>• German (official language)</li><li>• English</li></ul>
<b>Other Relevant Information</b>	

## Relevant Articles – LIECHTENSTEIN

### GERMAN

#### Verfassung des Fürstentums Liechtenstein 1921 (Landesgesetzblatt Nr. 15, 24 Oktober 1921)

##### **Artikel 10**

- 1) ...
- 2) Notverordnungen dürfen die Verfassung als Ganzes oder einzelne Bestimmungen derselben nicht aufheben, sondern nur die Anwendbarkeit einzelner Bestimmungen der Verfassung einschränken. Notverordnungen können weder das Recht eines jeden Menschen auf Leben, das Verbot der Folter und der unmenschlichen Behandlung, das Verbot der Sklaverei und der Zwangsarbeit, noch die Regel "Keine Strafe ohne Gesetz" beschränken. Überdies können die Bestimmungen dieses Artikels, des Art. 3, 13ter und 113, sowie des Hausgesetzes durch Notverordnungen nicht eingeschränkt werden. Notverordnungen treten spätestens sechs Monate nach ihrem Erlass ausser Kraft.

#### Strafgesetzbuch (StGB) 1987 (Landesgesetzblatt Nr. 37, 22 Oktober 1988)

##### **Section 312 Quälen oder Vernachlässigen eines Gefangenen**

- 1) Ein Beamter, der einem Gefangenen oder einem sonst auf behördliche Anordnung Verwahrten, der seiner Gewalt unterworfen ist oder zu dem er dienstlich Zugang hat, körperliche oder seelische Qualen zufügt, ist mit Freiheitsstrafe bis zu zwei Jahren zu bestrafen.
- 2) Ebenso ist ein Beamter zu bestrafen, der seine Verpflichtung zur Fürsorge oder Obhut einem solchen Menschen gegenüber gröblich vernachlässigt und dadurch, wenn auch nur fahrlässig, dessen Gesundheit oder dessen körperliche oder geistige Entwicklung beträchtlich schädigt.
- 3) Hat die Tat eine schwere Körperverletzung (§ 84 Abs. 1) zur Folge, so ist der Täter mit Freiheitsstrafe bis zu drei Jahren, hat sie eine Körperverletzung mit schweren Dauerfolgen (§ 85) zur Folge, mit Freiheitsstrafe bis zu fünf Jahren, hat sie den Tod des Geschädigten zur Folge, mit Freiheitsstrafe von einem bis zu zehn Jahren zu bestrafen.

## ENGLISH (Translation)

### Constitution of 1921 (Official Gazette No. 15, 24 October 1921)

#### **Article 10**

- 1) ...
- 2) Emergency decrees may not suspend the Constitution as whole or individual provisions thereof but may only limit the applicability of individual provisions of the Constitution. Emergency decrees may not curtail the right of each person to life, the prohibition of torture and inhuman treatment, the prohibition of slavery and forced labour, or the principle of nulla poena sine lege. Moreover, the provisions of this article, of articles 3, 13ter, and 113, and of the Law on the Princely House may not be limited by emergency decrees. Emergency decrees shall expire at the latest six months after they have been issued.

### Penal Code of 1987 (Official Gazette No. 37, 22 October 1988)

#### **Section 312**

- (1) An official who inflicts physical or mental suffering on a detainee or on any other person held in custody upon official order, a person under his authority or a person to whom he has access in the performance of his duties, shall be punished with imprisonment up to two years.
- (2) Likewise, an official shall be punished, who grossly neglects his duty of care or custody towards such a person and has thus, even if only through negligence, impaired considerably the health or physical or mental development of this person.
- (3) If the act committed results in grievous bodily harm, the perpetrator shall be punished with imprisonment up to three years, if it results in bodily harm with grave and lasting consequences, with imprisonment up to five years, if it results in the death of the injured person, the perpetrator shall be punished with imprisonment up to ten years.